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ســرویس سیاسی - عضو کمیسیون عمران 
مجلس شــورای اسلامی گفت: نقد باید منصفانه و 
همراه با ارائه راهکار باشد تا دولت بداند برای حل 
مشکل چه اقدامی باید انجام دهد اما اینکه صرفا از 
پشــت تریبون حرف بزنیم و راهکاری نیز نداشته 

باشیم مشکلی را حل نخواهد کرد.
اسماعیل حسین زهی ، با اشاره به سالگرد تنفیذ 

حکم رئیس جمهور از ســوی مقام معظم رهبری و 
عملکرد دولت در مســیر راه تعیین شده، بیان کرد: 
همان طوری که اسم مجلس را مقام معظم رهبری، 
مجلس انقلابی نامیدند، از دولت ســیزدهم نیز به 
عنوان دولت مردمی یاد می شود. دولتی مردمی است 
که بتواند از تمام جریانات به نحو احســنت استفاده 
کند. وی هم چنین اظهــار کرد: رئیس جمهور تا به 
امروز به اســتان های مختلف سفر داشته است و در 
جریان این سفرها نیز دیدارهایی انجام شده است اما 
در این حوزه بهتر است رئیس جمهور آن طور که باید 
و شــاید با مردم و نخبگان دیدار و گفت وگو داشته 

باشد؛ چراکه در بین مردم بودن خیلی مهم است.
نماینده مردم خاش گفت: از طرف دیگر انتظار 
می رود که دولت بیشتر از ظرفیت بخش خصوصی 
اســتفاده کند تا بتواند در حوزه بهبود معیشت مردم 
گام های جدی تری بــردارد. قطعا به تنهایی نتیجه 
مطلوب حاصل نمی شود، بلکه باید از ظرفیت تمام 
جریان ها و  تمام بخش ها به ویژه بخش خصوصی 

استفاده کرد.
حسین زهی با بیان این که »باید تمام بخش ها 
برای حل مشکلات اقتصادی به میدان بیایند«، تصریح 

کرد: مردم انتظار دارند رئیس جمهور در ســفرهای 
استانی به شهرستان ها نیز برود و یکی از خواسته هایی 
که مردم دارند این است که رئیس جمهور در سفرهای 
استانی خود به تمام شهرستان ها سفر کند. لازم است 

در این حوزه تجدید نظر شود.
این عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: 
در حوزه اقتصادی نیز لازم است از ظرفیت و پتانسیل 
نیروهای توانمند استفاده شود، به ویژه در استان های 
مرزی لازم اســت به ظرفیت نیروهای بومی توجه 
شود؛ چراکه در این مناطق زمانی که افراد غیر بومی 
می آیند انگیزه آنچنانی برای خدمت رسانی ندارند.

حســین زهی در عین حال بــا بیان این که »از 
طرف دیگر نقد بدون راهکار قابل پذیرش نیست«، 
گفت: اگر دولت را نقد می کنیم باید راهکار نیز نشان 
دهیم؛ نقد باید منصفانه و همراه با راهکار باشــد تا 
دولت بداند برای حل مشــکل باید چه کاری انجام 
دهد. این که صرفا از پشت تریبون حرف بزنیم ولی 
راهکاری نداشته باشیم قابل پذیرش نیست. سالیان 
سال است که ما نقد می کنیم اما راهکاری برای حل 
مشکل نداریم. به جای نقد این چنین بهتر است برای 

حل مشکلات پیشنهاد ارائه کنیم.

حسین زهی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی: 

نقد از پشت تریبون و بدون راهکار قابل پذیرش نیست

شوک درمانی 

درخواست جرم انگاری 

آتش زدن پرچم عزای سیدالشهدا )ع( در اصفهان

ریزش آراء سنگین 

۹۹ درصد خشک شد

نحوه اطلاع رسانی 

اقدام طالبان علیه کمیته امداد

اعتبار ندارد

از زمان احمدی نژاد 

در حال آزمایش ایران 

در انتظار بازگشت

ایران ۹۰۱ هزار ؛ عربستان ۷ میلیون!

اخبار ویژه ...

به تازگی رئیس مجلس شــورای اســلامی با اشاره به اینکه کشور نیازمند 
تصمیمات شجاعانه، سخت و تلخ است، اعلام کرده است: باید این تصمیمات را 
بگیریم و پای آن بایستیم و بفهمیم که این تصمیمات قابل اجراست. در همین راستا 
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در واکنش به این موضع گیری 
نوشت: یکی از تصمیمات سخت پیش روی تیم اقتصادی دولت، تقویت ثبات و 

پیش بینی پذیری در اقتصاد و پرهیز از هرگونه شوک درمانی است. 

شبکه مستند تلویزیون در برنامه ای، عملکرد اقتصادی دوره احمدی نژاد را 
مورد انتقاد شدید قرار داد. در این برنامه گفته شد که احمدی نژاد با باز کردن راه 
واردات به کشور، جلوی رونق تولید را گرفت و بیکاری را افزایش داد. این برنامه 
تلویزیونی در پایان پرسید که »نباید این اقدامات، در قانون جرم انگاری می شد؟«

با رصد هوشــمندانه سربازان گمنام امام زمان )عج( در معاونت اطلاعات 
ناحیه مقاومت بســیج امام رضا )ع( اصفهان، دو نفر از عوامل آتش زدن پرچم 
و کتیبه های عزاداری حضرت اباعبدالله )ع( شناسایی، دستگیر و تحویل مراجع 
مربوطه شــدند. همچنین این افراد به صورت گسترده پخش تراکت، چسباندن 

برچسب و شعارنویسی در سطح شهر اصفهان را انجام داده بودند. 

حسین انتظامی در توییتی با هشتگ #خالص_سازی نوشته است: دریغ و 
حسرت: کشور همسایه ما انتخاباتی با ٨٩٪ مشارکت برگزار می کند ولی مشارکت 
دو انتخابات اخیر ما )مجلس و ریاست جمهوری( ۴٣ و ۴٨ درصد )تازه با ١٣٪ 
رأی باطله!( بوده و قاعدتا انتخابات پیش  رو هم اگر چاره نشود بدتر خواهد بود.

مدیــرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان گفــت: ٩٩ درصد تالاب 
گاوخونی خشــک شــده و این تالاب خود به کانون خیزش گرد و غبار تبدیل 
شــده است. وی اظهار داشــت: اصفهان از ابتدای سال تاکنون ٣5 روز ناسالم از 
نظر آلودگی هوا به دلیل خیزش کانون های گرد و غبار تجربه کرده که این شرایط 
با استقرار الگوی گرم تابستانی و افزایش دما همراه بوده است. وی با بیان اینکه 
اصفهان در محدوده خشــک، نیمه خشــک و کم آب قرار دارد، عنوان کرد: ٩٩ 
درصد تالاب گاوخونی خشــک شده و این تالاب خود به کانون خیزش گرد و 

غبار تبدیل شده است.

ســیدعباس صالحی نماینده ولی فقیه و مدیر مسئول روزنامه اطلاعات در 
توییتی نوشت: رییس ستاد انتخابات اعلام کرد که پیش  ثبت نام انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی از ١۶ تا ۲۲ مرداد انجام می شود. این اتفاق تازه مبتنی بر قانون 
انتخابات جدید نه رمزگشایی شده و نه اطلاع رسانی مناسب!! مشارکت حداکثری 
ضمانت بخش امنیت و توسعه ملی است. با تصمیم و یا اجرای غلط آن را ازدست 

ندهیم.

معاون رسانه ای نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانستان گفت: انتظار 
می رود طالبان علت محرومیت و عدم فعالیت دو ماه اخیر کمیته امداد در افغانستان 
را شفاف بیان کند.میثم مهدی پور معاون حسن کاظمی قمی در توییتی نوشت: 
کمیته امداد با بیش از چهار دهه تجربه  خدمترسانی در افغانستان قریب به دو ماه 
است که از فعالیت محروم شده است. امید است طالبان علت این اقدام را شفاف 
بیان نمایند.در چند روز اخیر برخی رسانه ها از متوقف شدن فعالیت دفاتر کمیته 
امداد امام خمینی )ره( در شــهرهای کابل، مزار شــریف و هرات توسط طالبان 

خبر دادند.

ســیدمحمد حسینی معاون رئیس جمهور  با بیان اینکه لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی برای مشخص شدن دقیق وظایف و اختیارات وزارتخانه 
جدید به کمیسیون ارجاع شد که این کار انجام شده و آماده ارائه در صحن 
مجلس اســت، گفت: اگر دولت موافقت نکنــد نامه تعدادی از نمایندگان 
برای مســکوت ماندن لایحه اعتبار ندارد و دولت هم موافق نامه نمایندگان 
نیست. کارگروهی در دولت شکل گرفته تا نحوه تشکیل وزارت بازرگانی 

مشخص شود.

رضا کیانیان هنرمند و بازیگر در گفتگویی اظهار کرد: حمله به سلبریتی 
هــا از زمان احمدی نــژاد و در زمان فرار کردن یا فراری دادن آقای خاوری 
آغاز شــد. حمله به ســلبریتی های فرهنگی و ورزشــی آن موقع از طرف 
استراتژیســت های آغاز شــد تا موضوع فســاد ٣هزار میلیاردی در افکار 

عمومی منحرف شود.

حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس اسبق کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلس در کافه خبر در ارزیابی روابط ایران با کشــورهای عربی 
گفت: کشورها در مناسبات بین المللی، نقاط ضعف خود  را به نقاط قوت 
طرف مقابل متصل می کنند تا در این مســیر بتوانند نقاط ضعف را پوشانده 
و یا از بین ببرند. اهداف کشورهای عربی از جمله عربستان در تنش زدایی 
با ایران مســائل امنیتی و ژئوپلتیکی مانند یمن بود. در این بین نقطه ضعف 
ایران نیز مســائل اقتصادی بود که تلاش داشــت به نقاط قوت کشورهای 
عربی وصل کند اما اتفاقی که افتاده این اســت که عربستان در حال پیشبرد 
سیاســت های امنیتی خود است و در حوزه اقتصادی حاضر به همکاری با 

ایران نشدند.

مدیرکل دفتر صنایع ریلــی وزارت صمت می گوید: مناقصه تعمیر و 
بهره برداری از لکوموتیوهایِ زمین گیر شــده به زودی برگزار می شود. به 
گفته جعفری، از مجموع حدود هزار دستگاه لکوموتیو موجود در راه آهن، 
بیش از 5۰۰ دستگاه لکوموتیو زمین گیر شده که از این تعداد ۲۰۰ دستگاه 

قابل تعمیر است.

جدیدترین آمار منتشر شــده از سوی سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت خام در گزارش »بولتن آماری ســالانه« نشــان می دهد، ایران هشتمین 
صادرکننده نفت اوپک در سال ۲۰۲۲ شناخته شده است. ایران در این سال 
٩۰١هزار بشکه در روز نفت صادر کرده است؛ صادرات ایران در سال ۲۰۲۲ 
نسبت به سال پیش از آن ١٣٨ هزار بشکه در روز یعنی ١٨.١ درصد افزایش 
یافته اســت. ایران در ســال ۲۰۲١ روزانه ۷۶٣ هزار بشکه نفت صادر کرده 
بود. عربستان با صادرات ۷.٣۶۴ میلیون بشکه در روز بزرگترین صادرکننده 
نفت اوپک در سال ۲۰۲۲ و عراق با ٣.۷١۲ میلیون بشکه در روز و امارات 
با ۲.۷١۷ میلیون بشــکه در روز به ترتیب در رتبه های دوم و ســوم از این 

نظر قرار گرفته اند.

جوادی حصار سخنگوی حزب اعتماد ملی:

تسری نظارت استصوابی بر دوره نمایندگی 
با روح قانون اساسی مغایرت دارد

سرویس سیاسی- محمدصادق جوادی حصار 
ســخنگوی حزب اعتماد ملی در پاسخ به این سوال 
کــه آقای متکی چندی پیش اعلام کردند احزابی که 
مردم را به عدم شرکت در انتخابات تشویق می کنند یا 
برنامه تحریم انتخابات را دارند باید در پروانه فعالیت 
آنان تجدیدنظر صورت بگیرد تحلیل شــما درباره 
این صحبت ها چیســت، گفت: قطعا شیوه مطلوبی 
نخواهد بود و شیوه های سرکوبگرانه و انقباضی در 
مواجهه با طبقات مختلف اجتماعی از جمله با احزاب 
نتیجه معکوس داشته و دارد. حزب باید امکان کنش 
فعال با شیوه های اثبات نفی را داشته باشد. اگر حزبی 
بخواهد بدون در نظر گرفتــن مطالبات اجتماعی، 
فقط به مطالبات حاکمیتی پاسخ دهد و یا سخنگوی 
حاکمیت باشــد، از حیز انتفاع خارج است. احزاب 
باید مردم را نمایندگی کنند و پل ارتباطی بین مردم و 
حاکمیت باشند. اینکه حزبی به جمع بندی برسد که 
شرایط اجتماعی، شرایط مناسبی نیست و با توجه به 
این شــرایط نمی تواند مردم را ترغیب به شرکت در 
انتخابات کند و اگر هم کند از طرف مردم پاسخ مثبتی 
نخواهد گرفت، نمی تواند باعث این شود که دستگاه 
حاکمیتی آنها را تحت فشار بگذارند و بخواهند در 
پروانه فعالیت آنها تجدیدنظر شود. این سخن آقای 
متکی سخن هوشمندانه، تضمین کننده منافع عمومی 
کشور و به ویژه منافع ملی در حوزه رفتارهای سیاسی 
نخواهد بود. جوادی حصار در پاســخ به این سوال 
که راهکاری که احزاب بتوانند مشــارکت بیشتر و 
تأثیرگذاری بیشــتری در جامعه به ویژه در مســأله 
انتخابات داشــته باشند به چه صورت است، گفت: 
بهار احزاب، انتخابات اســت اما به شرطی که امکان 
تحقق انتخابات آزاد و حداکثری را داشته باشند. شما 
باید انتخابات را خوراک جامعه تلقی کنید که هم به 
قــوام مادی جامعه و هم به قوام معنوی جامعه منجر 
شــود. ولی شما نمی توانید به یک عده ای بگویید ما 
برای شــما غذا درســت می کنیم، اما برنج را طرف 
دیگر پشت بام بگذارید، آب را آن طرف پشت بام و 
دیگ را در حیاط گذاشته و بگویید شما منتظر باشید 
که ما یک روزی این ها را با هم ترکیب خواهیم کرد 
و یک پلوقیمه مناســب به شــما خواهیم داد. اصلا 
امکان ندارد و این موضوعی است که باید از امتزاج 
مطالبات مردم، امکانات کشور، توان احزاب، رغبت 
یا بی رغبتی مردم فرآورده ای به نام انتخابات و نتایج 

انتخابات ایجاد شود.
وی افــزود: مردم باید به نتایج بعد از انتخابات 
و نتایج گزینش گری خودشــان امیدوار باشند. اگر 
این امید در انتخاب کردن و انتخاب شــدن در مردم 
وجود نداشــته باشــد، انتخابات آزاد در چارچوب 
قانون مهیا نباشد تا بتوانند سلایق انتخاباتی خودشان 
را دســتخوش تغییر کنند؛ قطعا انگیزه مشارکت در 
مردم کم خواهد شــد. ابزار احزاب هم مردم هستند. 
حزب می خواهد به مردم بگوید این کار خوب است 
و شــما انجام دهید؛ وقتی خــود حزب هم می بیند 
نمی توانــد این کار را انجام دهــد، چطور به مردم 
بگوید شــما باید در انتخابات شرکت کنید؟ بعد به 
همین دبیرکل احزاب نمی گویند شما چرا داوطلب 
نمی شــوید؟ می گوید اگر کاندیدا شوم من را تأیید 
صلاحیــت نمی کنند. می گویند وقتــی تو را تأیید 
نمی کنند چه کســی را تأیید می کنند؟ بنابراین این 
بی انگیزگی و عدم مشارکت درست می کند. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: وقتی شرایط مهیا 
نیست آقای متکی باید این شرایط را مهیا کند، او به 
عنوان رئیس خانه احزاب باید حامی حقوق افراد و 
مخاطبین احزاب باشد. احزاب به عنوان پل رابط بین 
دولت و ملت با دو سویه ماجرا ارتباط دارند. ارتباط 
یک ســویه نیست و فقط تریبون حاکمیت و دولت 
نیســتند. آنها پل ارتباطی بین دولت و ملت هستند. 
اگر این پل یک طرفه باشــد و آن طرف به برهوت 
ختم شــود و مردمی در کار نباشند، احزاب صدای 

حاکمیت را به کجا باید برســانند؟ مطالبات مردم را 
باید از چه طریقی به حاکمیت منتقل کنند؟ به نظر من 
آقای متکی باید در صحبت های خود تجدیدنظر و 
کمی تدبیر کرده و صحبت خودشان را اصلاح کنند.
جوادی حصار در پاسخ به این سوال که با توجه 
به روند پیش ثبت نام در قانون جدید، اصلاح طلبان 
با توجه به زمان کوتاه باقی مانده برای ارائه لیســت 
خود چه برنامه ای دارند، گفت: هنوز که نمی توانیم 
لیست ارائه دهیم. در حال حاضر هدف مان این است 
که بخشی از مخاطبین خودمان را در حوزه هایی که 
امکان رأی آوری وجود دارد و به شرطی که خودشان 
هم آمادگی داشته باشند، ترغیب کنیم که پیش ثبت نام 
اولیــه را انجام دهنــد. در این فرصــت کوتاه هم 
نمی دانیم چقدر موفق می شویم که این کار را انجام 
دهیــم،  چون فرصت برای ثبت نــام اولیه خیلی کم 
است. بهتر این بود همان طور که برای ثبت نام شش 
ماه فرصت وجود دارد، به روند پیش ثبت نام هم یک 
مــاه فرصت می دادند تا فرصت مراوده بین احزاب، 
مردم و کاندیداهای بالقوه و بالفعل وجود داشته باشد 
و منتظر باشیم که ببینیم از این حرکت یک ماهه چه 
درمی آید. وی در پاســخ به این سوال که انتقادی به 
جریان های سیاسی مطرح می شود این است که شب 
انتخاباتی عمل می کنند و در این انتخابات با توجه به 
قانون پیش ثبت نام این سردرگمی و تعجب به وجود 
آمده که چرا از یک ســال قبــل از انتخابات فرآیند 
ترغیب سازی کاندیداهای مناسب رخ نداده است و 
این چنین با گلایه احزاب و شخصیت های سیاسی 
مواجه نشویم که چرا فرصت پیش ثبت نام کم است، 
گفــت: افق پیش رو خیلی تعیین کننده اســت. هیچ 
سیگنالی از طرف سیستم های برگزارکننده انتخابات 
و دستگاه های نظارتی دال بر اینکه تغییری در مشی 
انتخاباتی صورت خواهد گرفت، به جامعه ارســال 
نمی شــود. جامعه دچار همان بهت و حیرتی بوده و 
هســت که در انتخابات قبل به آن دست داده است، 
یعنی ردصلاحیت گسترده به نحوی که اشخاص و 
جریان های خاص می توانند در مجلس جای بگیرند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: وقتی این 
فضا در جامعه مســتولی است و هیچ منفذی برای 
عبــور از این فضا به چشــم نمی آید، معمولا آدم ها 
دربرابر فضای مه آلود سرعت شان را کم می کنند. اگر 
تیره تر باشد، توقف می کنند تا آن تیرگی از بین برود 
و افق که روشــن شــد حرکت کنند. هیچ گشایشی 
برای روشــن کردن افق های انتخاباتی تا قبل از این 
اقدامی که صورت گرفته وجود نداشــته و احزاب 
وقتــی با مردم صحبت می کننــد، مردم می گویند با 
چه امیدی در انتخابات شــرکت کنیم؟ نامزدهای ما 
تأیید می شــوند؟ انتخابات رقابتی برگزار می شود؟ 

کدام یک از این اتفاقــات رخ خواهد داد؟ بنابراین 
از دو ســال قبل زمــان تعیین کنندگی ندارد. موضع 
مواجهه با انتخابات مســیر را تعیین می کند. تغییری 
ایجاد نشده، در حال حاضر که این قانون آمد، مزایا و 
فوایدی دارد و با توجه به شرایط امروز یک تکاپویی 
در جامعه به چشــم می خورد که یک عده می گویند 
ما شــرکت نمی کنیم، یک عده می گویند ما شرکت 
می کنیم و وقتی ســوالی پرســیده می شود، پاسخی 
به آن داده می شــود. در گذشته احزاب با این سوال 
روبه رو نبودند، الان که با ســوال روبه رو می شوند 

حتما جواب خواهند داد.
ســخنگوی حزب اعتماد ملی در پاسخ به این 
ســوال که معایب و مزایــای قانون جدید انتخابات 
را در کجا می بینید، گفت: به نظر من شــاخص ترین 
فایده ای که در این قانون وجود دارد این اســت که 
قدم هایــی برای تعیین و تکلیــف کاندیداها قبل از 
برگزاری انتخابات برداشــته شده است. یعنی دیگر 
شب انتخابات فرد تأیید صلاحیت یا رد صلاحیت 
نمی شود. یک ماه قبل از برگزاری انتخابات داوطلبان 
تکلیف خودش را می دانند. به نظر من یکی از معایبی 
که در این قانون به چشــم می خورد تسری نظارت 
اســتصوابی بر دوره نمایندگی است. یعنی نظارت 
قبلا تا مرحله انتخاب شــدن بــود، حالا  به مرحله 
نمایندگی تســری پیدا می کنــد و این با روح قانون 
اساســی و مفاد مندرج در بخش وظایف نمایندگی 
مغایرت داشــته و مصونیت نمایندگی را مخدوش 

خواهد کرد.
جوادی حصار در پاســخ به این ســوال که به 
نظرتان چه افقی در این انتخابات نسبت به انتخابات 
گذشــته داریم، گفت: باید منتظر بود. از الان خیلی 
نمی توانم بگویم. چون فواصل رخدادهای اجتماعی 
و سیاسی در ایران خیلی کم شده و هیچ بعید نیست 
کــه یک اتفاق غیرقابل انتظار و غیرمنتظره از جنس 
حرکت هایی مثل بعد از ســال ٩۰ رخ بدهد. به طور 
مثال در ســال ٩۲ آقای روحانــی و عارف آمدند و 
فضای انتخاباتی ایجاد شــد، ایــن می تواند دوباره 
تکرار شود یا حتی کمی گسترده تر مثل اتفاق جنبش 
دوم خرداد که در اوج ناامیدی اجتماعی، یک مرتبه 
مردم مسیرشان را عوض کردند و مانند موج سنگینی 
که به کوهســتان سرد و ســخت انتخاباتی خورد و 
برگشت، یک حرکت اجتماعی گسترده به نام جنبش 
دوم خرداد را ســامان دادند. هیچ کــدام این موارد 
غیرقابل تصور و غیرممکن نیســتند. جامعه ایران به 
خاطر پیچیدگی های سیاســی، اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصــادی که دارد تقریبــا به یک جامعه غیرقابل 
پیش بینــی صددرصدی تبدیل شــده و نمی توانیم 

صددرصد بگوییم این اتفاق می افتد یا خیر.

سخنگوی حزب اعتماد ملی گفت: بهتر این بود همان طور که برای ثبت نام شش ماه فرصت وجود دارد، به روند پیش ثبت نام هم یک ماه فرصت می دادند 
تا فرصت مراوده بین احزاب، مردم و کاندیداهای بالقوه و بالفعل وجود داشته باشد و منتظر باشیم که ببینیم از این حرکت یک ماهه چه درمی آید.

 بــه نظر من شــاخص ترین فایــده ای کــه در این قانون وجــود دارد این اســت که 
قدم هایــی بــرای تعیین و تکلیــف کاندیداها قبــل از برگزاری انتخابات برداشــته 
شــده اســت. یعنــی دیگر شــب انتخابات فــرد تأییــد صلاحیت یــا رد صلاحیت 
نمی شــود. یک ماه قبل از برگــزاری انتخابات داوطلبان تکلیف خــودش را می دانند.

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی گفت: 
دولت در طول ۲ ســال گذشته اقدامات 
خوبی را آغاز کرده؛ اما از نظر بنده اکنون 
دیگر رئیس جمهــور باید در اتاق فکر 
بنشیند و با استفاده از ظرفیت نمایندگان و 
با توجه به مصوبات سفرهای انجام شده 
برای حل مشکلات کشور تصمیم گیری 
کنــد. علی آذری بیان کرد: دو ســال از 
خدمت دولت سیزدهم سپری می شود، 
شاید بیش از ٨۰ تا ٩۰ درصد مجلس نیز 
در طول این مدت حامی دولت بود. وی با بیان این که »امروز یکی از مشکلات کشور 
ما تصمیم گیری های متعدد در حوزه های مختلف اقتصادی، توسعه ای و معیشت 
مردم است«، ادامه داد: اینقدر سازمان و ارگان داریم که شاهد تصمیم گیری های متعدد 
هستیم و این تصمیم گیری ها سبب شده تا سیستم اجرایی در پیاده سازی برنامه ها 
مانند برنامه توسعه کشور با مشکل مواجه شود.آذری تشکیل شورای سران سه قوه را 
برای وحدت رویه در تصمیم گیری کار ارزشمندی دانست و با بیان این که »روسای 
سه قوه باید با شجاعت پیرامون مسائلی که اوضاع و احوال زندگی مردم را تحت 
تاثیر قرار داده است، تصمیم بگیرند«، گفت: از طرف دیگر ما باید انتقادهای خود را 
از دولت به شکل سازنده، مطرح کنیم، میزان ما برای سنجش عملکرد دولت، مردم 
هستند. در این چند روزه که ما نمایندگان در حوزه های انتخابیه هستیم، بیش از ۴۰۰ 
نفر به ما مراجعه کرده و از ســنگینی سیستم اداری کشور، معیشت و مسکن انتقاد 
کردند.نماینده مردم قوچان و فاروج در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: دولت 
خوب کار می کند اما آثار تلاش های دولت باید در زندگی مردم دیده شود. رئیس 
جمهور تا به امروز سفرهای زیادی داشته و در بین مردم بوده است، اکنون زمان آن 
رسیده که رئیس جمهور از ظرفیت ها استفاده و از اتاق فکر، کارها را مدیریت کند 
و باید مصوبات ســفرهای قبلی رئیس جمهور پیگیری شود. این عضو کمیسیون 
عمران مجلس تاکید کرد: یکی از ملزومات توســعه کشور، داشتن درک کاملی از 
برنامه توسعه است، این که صرفا عزم داشته باشیم کافی نیست، اگر می خواهیم موفق 
شویم بایستی در فضای سیاسی کشور یک وحدتی ایجاد شود.وی افزود: ما همیشه 
از دولــت حمایت کردیم اما اکنون نقد دارم؛ امروز مردم چندان از وضعیت راضی 
نیستند. به عنوان مثال امروز در شهرستان قوچان یک پروژه ای وجود دارد که بیش از 
۴۰ سال است باقی مانده و باعث نارضایتی مردم شده است. این پروژه آبرسانی از سد 
تبارک قوچان به شهرستان قوچان است که حدود ٩٨ درصد آن نیز تمام شده است. 
امروز مسائل کوچک منجر به ناامیدی و دوقطبی سازی در سطح جامعه شده است. 
قطعا در مهلت چهارساله که رئیس جمهور دارد نمی تواند به همه نقاط کشور سفر 
کرده و صدای همه ٨5 میلیون ایرانی را بشنود اما رئیس جمهور می تواند از ظرفیت 
نمایندگان مردم استفاده کند. ما قبول داریم که پست ریاست جمهوری سنگین است 
ولی می توان با برنامه ریزی و همراهی و همفکری در کشور تحول ایجاد و مشکلات 
را حل کرد. این عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اینکه 
صرفا نقد شود کافی نیست بلکه باید همراه با نقد، راهکار ارائه شود. باید از مسائل 
تفرقه انگیز در بین مجلس و دولت فاصله گرفت. اکنون اکثر نمایندگان معتقدند به 
آن میزانی که مجلس از دولت حمایت کرد، از ظرفیت مجلس به خوبی استفاده نشد 
چراکه در بدنه دولت همچنان افرادی هستند که صرفا چهره خود را عوض کردند. 
رئیس جمهور باید به فکر چاره ای برای حل این موضوع باشد.آذری در پایان گفت:  
به راحتی می توانیم در همه حوزه ها مشکلات را کنار بزنیم. دولت باید با شجاعت 

تصمیم بگیرد ما هم در کنار دولت هستیم.

سرویس سیاســی- جعفر قادری در مورد روند بررسی لایحه برنامه هفتم 
توســعه در کمیســیون تلفیق گفت: بررســی این لایحه با توجه به اولویت ها و 
سیاست های کلان با همکاری مجلس و دولت و پیش می رود و هنوز کار بررسی 
این لایحه به اتمام نرسیده و ادامه دارد.عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم بیان 
داشــت: احتمال می رود روند بررســی لایحه تا چند هفته آینده ادامه داشته باشد و 
از نیمه شهریور ماه به صحن مجلس برسد.طبق برنامه، مجلس شورای اسلامی از 
١5 تا ٣١ مردادماه جاری به صورت سه هفته متوالی جلسه علنی دارد و پس از آن 
بخش دوم تعطیلات تابستانی نمایندگان آغاز می شود که تا ١5 شهریور ادامه دارد.
نخستین جلسه علنی مجلس پس از تعطیلات تابستانی، ١٩ شهریور خواهد بود و 
بنابراین احتمال می رود از هفته سوم شهریور ماه برنامه لایحه هفتم به صحن مجلس 
برسد؛ کمیسیون تلفیق برنامه هفتم از ۲٨ خرداد جلسات خود را برای بررسی این 
لایحه آغاز کرده است.روند بررسی لایحه برنامه هفتم طبق ماده ١٨۰ آئین نامه داخلی 

مجلس به شرح زیر است:
الف- نمایندگان مجلس از زمان چاپ و توزیع لایحه برنامه ظرف مدت پنج 
روز )بدون احتساب ایام تعطیل( پیشنهادهای خود در مورد کلیات و جزئیات برنامه 

را به کمیسیون تخصصی ذی ربط ارائه می نمایند.
ب- کمیســیون های تخصصی مکلفند حداکثر ده روز پس از چاپ و توزیع 
لایحه نســبت به بررســی مفاد برنامه شامل مواد، تبصره ها، جداول و ضمائم و نیز 
پیشنهادهای نمایندگان اقدام و گزارش خود را به کمیسیون تلفیق رسیدگی کننده 

ارائه نمایند.
ج-کمیســیون تلفیق موظف است پس از پایان مهلت مذکور در بند )ب( به 
گزارش های کمیســیون های تخصصی و کلیات و جزئیات برنامه و پیشنهادهای 
نمایندگان حداکثر ظرف سه هفته رسیدگی و گزارش نهایی خود را به مجلس ارائه 
نماید و گزارش مسکوت ماندن پذیرفته نیست. چنانچه گزارش کمیسیون تلفیق 
مبنی بر رد کلیات لایحه باشــد و در مجلس نیز کلیات لایحه به تصویب نرســد، 
موضوع به دولت اعلام می شــود تا حداکثر ظرف مدت یک ماه لایحه را اصلاح و 
به مجلس ارائه کند و اگر کلیات لایحه به تصویب مجلس برسد، به کمیسیون تلفیق 

اعاده می شود تا ظرف مدت پانزده روز گزارش جدید را به مجلس تقدیم کند.
د- در صحن جلســه علنی پس از ارائه گزارش کمیسیون تلفیق، ابتدا کلیات 
برنامه مورد بحث قرار می گیرد. در کلیات پنج نفر مخالف و پنج نفر موافق به ترتیب 
یک نفر مخالف و یک نفر موافق و حداکثر هر نفر پانزده دقیقه دیدگاه های خود را 
مطرح می کنند. پس از آن دولت و کمیسیون هر کدام حداکثر چهل و پنج دقیقه برای 
دفاع زمان خواهند داشت. سپس راجع به کلیات برنامه رأی گیری خواهد شد. در 

بررسی کلیات، کفایت مذاکرات پذیرفته نمی شود.
ه - پس از تصویب کلیات، رسیدگی به جزئیات برنامه آغاز و به مواد و تبصره ها 
و جداول برنامه به ترتیب رســیدگی می شود. در این بخش جایگزین متن ماده، یا 
جزئی از ماده و یا تبصره لایحه دولت، حذف کل، مصوبات جایگزینی کمیسیون های 
تخصصی و پیشنهادات چاپ شده نمایندگان برای هر ماده یا تبصره یا هریک از اجزا 
در صورتی که آن جز ماهیت مستقل داشته باشد و حذف جز و پیشنهادات چاپ 
شده کمیسیون های تخصصی به ترتیب مورد رسیدگی قرار می گیرند. سپس در مورد 
اصل ماده یا تبصره یا اجزا در صورتی که ماهیت مســتقل داشته باشند، رأی گیری 
خواهد شــد.چنانچه اصل رأی نیاورد، موضوع برای رسیدگی مجدد به کمیسیون 
تلفیق برگشــت داده خواهد شــد تا در اسرع وقت و حداکثر طبق مهلتی که هیأت 
رئیســه تعیین خواهد کرد، گزارش مجدد خود را به مجلس ارائه دهد. نمایندگان 
می توانند حداکثر تا پایان همان روز پیشنهادهای خود را به کمیسیون تسلیم نمایند.

و- مادام که لایحه برنامه در صحن مجلس مورد بررسی است، مجلس نطق 
نخواهد داشت و هیچ طرح یا لایحه ای جز طرح ها و لوایح سه فوریتی و نیز تحقیق 
و تفحص، استیضاح و رأی اعتماد در دستور قرار نخواهد گرفت و مجلس در تمامی 
ایام به جز ایام تعطیل حداقل شــش و حداکثر هشــت ساعت جلسه علنی خواهد 
داشت. در موارد استثنا با تصویب مجلس، این زمان تا ده ساعت قابل افزایش است.

آذری عضو کمیسیون عمران مجلس:

دولت باید با شجاعت تصمیم بگیرد

عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم:

برنامه لایحه هفتم توسعه، نیمه دوم 
شهریور به صحن مجلس می رسد
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